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اخبارخبر

دوبله »فوتبالیست ها«ی جدید و 
سریال کره ای ۹۰ قسمتی

مهسا عرفانی، دوبلور و مدیر دوبلاژ معتقد 
است: نسل جدید دوبله می توانند روزی همچون 
گذشته درخشان باشند. او در عین حال تاکید 
دارد که نباید نسلی را با نسلی دیگر مقایسه کرد 

چون هر نسل درخشش خودش را دارد.
مهسا عرفانی، فرزند مرحوم حسین عرفانی و 
زنده یاد شهلا ناظریان که هر دو صدای ماندگار 
کشورمان بودند در گفت وگویی با ایسنا درباره 
کارهای جدیدش از دوبله فصل جدید کارتون 

»فوتبالیست ها« خبر می دهد.
او می گوید: اکنون »فوتبالیست ها«ی جدید را 
برای یکی از پلتفرم ها کار می کنیم. خدا را شکر 
خوب است و راضی هستم. قبلاً هم فصل های 
قدیمی این کار هم از وی اودی ها و هم از تلویزیون 
پخش شد حالا نمی دانم بازخوردها به چه صورت 
است اما به هر حال »فوتبالیست ها«جایگاه و 
مخاطب خودش را دارد. طی این مدت سریال ها 
و فیلم های سینمایی زیادی کار کردیم که اسامی 
همه آنها را به خاطر ندارم اما به تازگی سریال 
سیما  یک  شبکه  برای  را  ناشناخته«  »دشمن 
دوبله کردیم. همچنین سریال دیگری با عنوان 
شبکه  که  است  شده  دوبله  »سفیدپوشان« 

پخشش هنوز مشخص نیست.
عرفانی در ادامه از دوبله فصل جدید کارتون 
با  می گوید:  و  می دهد  خبر  اسفنجی«  »باب 
مورد  خیلی  اسفنجی«  »باب  اینکه  به  توجه 
استقبال قرار گرفت، به تازگی فصل جدیدی از 
این مجموعه را برای شبکه نمایش خانگی دوبله 
است.  نشده  شروع  پخشش  هنوز  که  کردیم 
یک سریال دیگر تحت عنوان »غول« هم دوبله 
کردیم که فکر می کنم برای کشور کره است و در 
۹۰ قسمت دوبله شده است اما شبکه ای که قرار 

است کار را پخش کند مشخص نیست.
دختر زنده یاد حسین عرفانی که از کودکی در 
کنار پدر و مادرش با دوبله همراه شده است، 
سپس به این پرسش ها که دوبله حال حاضر چه 
شرایطی را می گذراند و با توجه به از دست دادن 
نسل طلایی دوبله که روز به روز هم بر تعداد 
درگذشتگان افزوده می شود، آیا می توان امیدوار 
بود نسل جدید بتوانند جایگزین این افراد شوند؟ 

پاسخ داد.
او خاطرنشان می کند: از دیدِ من، آن نسل، 
هستند  هنوز  که  کسانی  بودند.  قدیم  نسل 
ان شاءالله که همیشه سلامت باشند و سایه شان 
بالای سر همه ما، کسانی هم که فوت کرده اند 
روحشان شاد. نسل جدیدی هم که الان هستند 
و  هستند  عزیزان  همان  پرورده  دست  اکثراً 
که  افرادی  نسل  به  نسل  همین طور  طبیعتا 
می آیند مورد آموزش نسل قبل قرار می گیرند؛ 
بنابراین از دید من شرایط معرفی جوانان )برای 
بسیار  نظرم  به  گویندگان خودمان(  سندیکای 

عالی است.
صحبت ها  همین  تکمیل  در  عرفانی  مهسا 
بیان می کند: اکثراً عزیزانی که در حال حاضر 
مشغول کار هستند آثار درخشانی از خود دارند. 
بسیار امیدوارم که این نسل هم بتواند همچون 
گذشتگان البته در حد و اندازه خودش بدرخشد؛ 
البته که هر نسلی در حد خودش چون ما اصولاً 
کسی را با کسی مقایسه نمی کنیم. هرکس در 
جایگاه و به اندازه خودش درخشش، توانایی و 

استعدادش را نشان می دهد.
این مدیر دوبلاژ در پایان در پاسخ به اینکه 
نقاط ضعف دوبله فعلی را در چه چیزی می بیند 
و آیا هنوز گویندگان دغدغه مالی دارند؟ اظهار 
می کند: طبیعتا در کل شرایط اقتصادی به گونه ای 
است که افراد هر چه کار می کنند باز هم باید 
کمی بیشتر از حد توان کار کنند ولی خدا را شکر 
شرایط فعلی دوبله بد نیست؛ یعنی افرادی که 
توانایی دارند و کار می کنند فکر می کنم راضی 

باشند البته من سندیکای خودمان را می گویم.

جواد مجابی سکوت نقاشی هایش را 
شکست

و  شاعر  ـ  مجابی  جواد  آزاد  ذهنی  بازی های 
روزنامه نگار ـ بر دیوارهای یک گالری خواهد رفت؛ 
این نمایشگاه با عنوان »هفتاد سال چهره گشایی 
جواد مجابی« جمعه، هشتم دی ماه افتتاح خواهد 

شد.
به گزارش ایسنا، جواد مجابی ـ شاعر و نویسنده 
ـ که در زمینه هنرهای تجسمی هم آثار و تالیفاتی 
و  طراحی  آثار  از  نمایشگاهی  است  قرار  دارد، 

نقاشی اش برگزار کند. 
این نمایشگاه با عنوان »هفتاد سال چهره گشایی 
جواد مجابی« روز جمعه هشتم دی ماه در گالری 
جواد  از  اثر  خواهد شد. ۷۵  افتتاح  آزاد  طراحان 

مجابی در این نمایشگاه به روی دیوار رفته است. 
مجابی در گفت وگو با ایسنا درباره آثاری که در 
این نمایشگاه به روی دیوار رفته است توضیحاتی 
ارائه کرد. او معتقد است که آثار به نمایش درآمده 
بازی ذهنی آزاد او در واکنش به مسائلی است که 

گاه در ارتباط با ایران و گاه با جهان مرتبط است.
این نویسنده گفت: آثار به نمایش درآمده در این 
نمایشگاه بخشی از طراحی ها و نقاشی هایی است 

که در ۷۰ سال اخیر انجام داده ام.
او که به گفته خود، سال هاست قصد برگزاری 
چنین نمایشگاهی را داشته است، حال قرار شده 
۷۵ اثر خود را در گالری طراحان آزاد روی دیوار 

ببرد. 
مجابی اظهار کرد: من از ۱۵ سالگی طراحی کردم 
درباره  من  ذهنی  خاطرات  می توان  را  آثار  این  و 
قابل  بخش  البته  کرد؛  عنوان  پیرامون،  شرایط 

توجهی از آثار طی دهه ۹۰ طراحی شده است.
نمایش آثار جواد مجابی در گالری طراحان آزاد، 

تا روز ۲۳ دی ماه )۱۴۰۲( ادامه خواهد داشت. 
برای سر زدن به گالری طراحان آزاد و بازدید از 
نمایشگاه »هفتاد سال چهره گشایی جواد مجابی« 
فتحی  خیابان  )عج(،  ولیعصر  خیابان  به  باید 

شقاقی، میدان سلماس، پلاک ۵ رفت.

کوین اسپیسی: 
نتفلیکس به خاطر من وجود دارد

کوین اسپیسی سنت خود را در شب کریسمس 
برای انتشار یک ویدیوی عجیب از خود در نقش 
شخصیت سریال »خانه پوشالی« دوباره زنده کرد و 

در مصاحبه ای درباره نتفلیکس صحبت کرد.
به گزارش ایسنا به نقل از ورایتی، اسپیسی که 
روال سال های گذشته در شب کریسمس  طبق 
فرانک  شخصیت  نقش  در  خود  از  ویدئوهایی 
آندروود در سریال »خانه پوشالی« منتشر می کند، 
امسال ویدئویی از مصاحبه خود با »تاکر کارلسون« 

را به اشتراک گذاشت.
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  اسپیسی  کوین 
را  نتفلیکس، مشت خود  آنلاین  نمایش  سامانه 
مانند آندروود در »خانه پوشالی« روی میز کوبید 
و گفت: »عجیب است که آنها تصمیم گرفتند علناً 
با من فقط بر اساس اتهامات قطع همکاری کنند، 
ادعاهایی که اکنون نادرست بودن آنها ثابت شده 
به خاطر من  نتفلیکس  میکنم  فکر  است. چون 
وجود دارد. من آنها را روی نقشه قرار دادم و آنها 

سعی کردند مرا روی زمین بگذارند«
»خانه پوشالی« یکی از محبوب ترین سریال های 
نتفلیکس بود که در سال ۲۰۱۳ به عنوان یکی از 
اولین سریال های این سامانه نمایش آنلاین عرضه 
شد. اسپیسی تا فصل ششم نقش فرانک آندروود، 
بازی  را  ایالات متحده  رئیس جمهور تشنه قدرت 
می کرد اما پس از مواجه شدن با اتهامات سوء رفتار 
جنسی، اخراج شد. او این اتهامات را رد کرد و در 
سال ۲۰۲۳، اسپیسی از اتهامات تجاوز جنسی در 

دادگاهی در بریتانیا تبرئه شد.
در ابتدا »آنتونی رپ« در سال ۲۰۱۷ ادعا کرد که 
اسپیسی که نام اصلی او »کوین اسپیسی فاولر« 
است، در یک ملاقات در یک مهمانی منهتن در 
سال ۱۹۸۶، زمانی که او ۱۴ ساله و اسپیسی ۲۶ 
یا ۲۷ ساله بود به او نزدیک شده است و خواهان 

دریافت غرامت ۴۰ میلیون دلاری شده بود.
»آنتونی  کرد  اعلام  نهایت  در  نیویورک  دادگاه 
رپ« نتوانسته ادعای خود درباره تعرض جنسی از 
سوی »کوین اسپیسی« را ثابت کند و در نتیجه 

اسپیسی از اتهام وارد شده تبرئه شد.
پس اتهامات مطرح شده علیه اسپیسی، حرفه 
این بازیگر برنده دو جایزه اسکار ویران شده است 
»خانه  سریال  از  شدن  گذاشته  کنار  از  پس  و 
پوشالی«، نقش »جی پل گتی« سرمایه دار نفتی 
در فیلم »تمام پول دنیا« اثر »ریدلی اسکات« نیز از 
او گرفته شد و »کریستوفر پلامر« جایگزین او شد.

»گور  زندگی نامه  فیلم  نیز  نتفلیکس  کمپانی 
ویدال« رمان نویس و نمایشنامه نویس آمریکایی 
او  و  کرده  بایگانی  را  اسپیسی«  »کوین  بازی  با 
فیلم  در  چنگیزخان  نقش  در  بازی  از  همچنین 

»۱۲۴۲: دروازه ای به بهشت« کنار گذاشته شد.

به  »احمد«  سینمایی  مستند  ایلنا،  گزارش  به 
هفدهمین  در  رزاق کریمی  مصطفی  کارگردانی 
را  خود  نمایش  اولین  سینماحقیقت  جشنواره 
تجربه کرد و توانست جایزه تندیس نقره ای بخش 

شهید آوینی این رویداد را از آن خود کند.
خمینی«  احمد  »سید  از  پرتره ای  مستند  این 
در  که  است  امام خمینی)ره(  پسر  فرزند  دومین 
او  معرفی  به  فرد  این  نزدیکان  با  گفتگو  قالب 
می پردازد و زندگی این شخصیت را از تولد تا مرگ 
به واسطه حضور نزدیکانش در مقابل دوربین از 

مناظر مختلف روایت می کند.
ساخت  این  از  پیش  رزاق کریمی  مصطفی 
مستند »بانو قدس ایران« را در کارنامه خود دارد 
امام)ره( می پردازد.  زندگی همسر حضرت  به  که 
به بهانه نمایش »احمد« در هفدهمین جشنواره 
داشتیم  گفتگویی  کارگردان  این  با  سینماحقیقت 

که در ادامه مشروح این گفتگو را می خوانید:
احمد  شخصیت  که  شد  باعث  عاملی  چه   
خمینی برای شما این جذابیت را داشته باشد که 

مستندی با موضوع زندگی این شخص بسازید؟
امام  همسر  درباره  مستندی  من  که  زمانی   
)ره( )بانو قدس ایران( را کار می کردم، در روزهای 
صحبت  خیلی ها  درباره  کردم  احساس  کار  آخر 
شد اما جای حاج احمد خالی است. در فیلم قبلی 
هم یک پلان وجود دارد که خانم ثقفی می گوید 
دست به این صندوق نزنید و بعد از فوت ایشان 
در این صندوق را باز می کنند و می بینند که فقط 
دو عکس داخل آن است؛ عکس احمد و مصطفی.
این برای من سوال خیلی بزرگی بود. احساس 
نوعی معرفی شد  به  فیلم  آن  کردم مصطفی در 
ولی احمد شخصیتی بود که کمتر به او پرداخته 
این  سراغ  به  که  انگیزه ای شد  من  برای  و  بودیم 
تا  کردم  طی  را  مختلفی  مراحل  بروم.  موضوع 
گروه تحقیقم معرفی شد و در مورد احمد خمینی 
احمد  درباره  زیادی  صحبت های  کردیم.  تحقیق 
وجود داشت و مباحثی سینه به سینه روایت شده 
بود و همه این ها برای من بازآفرینی شد و با خودم 

گفتم که حالا باید به سراغ این شخصیت بروم.
بیش  خمینی  احمد  شخصیت  به  شما  نگاه   
از اینکه یک نگاه سیاسی باشد، یک نگاه انسانی 
است. چرا از یک اثر صرفاً سیاسی فاصله گرفتید؟
 لوکوموتیو فیلم احمد بود و در تحقیق میدانی 
و کتابخانه ای هرچقدر که جلو می رفتیم من با فراز 
و نشیب حرکت احمد و ایستگاه های عبوری این 
شخصیت جلو رفتم و هیچ چیزی از خودم اختراع 
نکردم. اگر جایی در مورد جنگ یا لانه جاسوسی 
من  می زند.  را  حرفش  احمد  می شود،  صحبت 
فراسوی  به  مرا  شخصیت  آن  و  نبودم  مخترع 
زندگی اجتماعی، شخصی و سیاسی می کشاند و 

من تعیین کننده نیستم.
به عنوان پژوهشگر نمی توانم چیزی بدون سند 
که  بود  این  بر  من  سعی  کنم.  جابجا  یا  مطرح 
سندیتی در محتوا وجود داشته باشد و اگر حرفی 
هم مطرح است که گفته می شود احمد فلان حرف 
را زده، دنبال آن حرف می رفتیم؛ در واقع همانطور 

که گفتم تصمیم گیرنده احمد بود، نه من.
احمد  شخصیت  درباره  کار  شروع  از  پیش   
این  پیرامون  گفته های  درباره  تصورتان  خمینی 
شخصیت چه بود و چقدر فکر می کردید که این 
مستند به اثری تبدیل شود که از این شخصیت 

شایعه زدایی کند؟
اواخر  در  بزرگ سینما  کارگردان  وایلدر  بیلی   
او  از  اتریش دعوت شد و نخست وزیر  به  عمرش 
پرسید که آقای وایلدر اصلِ سینما چیست و چه 
چیزی یک فیلم را به فیلمی خوب تبدیل می کند؟ 
بیلی وایلدر در پاسخ به پرسش نخست وزیر اتریش 
می گوید سه اصل در سینما مهم وجود دارد؛ اولین 
اصل سناریوی خوب، دومین اصل سناریوی خوب و 

سومین اصل هم سناریوی خوب است.
من سال هاست که پرتره کار می کنم و در سینمای 
مستند باید بگویم سه اصل وجود دارد؛ پژوهش 
البته  خوب.  پژوهش  و  خوب  پژوهش  خوب، 
پژوهش هیچ گاه صد در صد نیست اما خیلی از 
غبارها را پاک می کند و این تجربه ای است که من 
در این فیلم کسب کردم. برای من عقبه مردم مهم 
نیست، اینکه گفته می شود فلان شائبه درباره این 
شخصیت وجود دارد به من ربطی ندارد، من باید 
واقعیت را پیدا کنم و از افراد دعوت می کنم مقابل 
دوربین من قرار بگیرند و درباره ایشان و مسائلی 
که مطرح است صحبت کنند اما اگر این افراد با 
ما همکاری نکردند پژوهش متوقف نمی شود و من 
به مسیرم ادامه می دهم و برای من مشخص است 
که درباره چنین شخصیتی حرف هایی وجود دارد 
که ما در مستند به واقعی یا غیرواقعی بودن آن ها 

می پردازیم.
احمد  نقش  مثل  مسائلی  فیلم  این  در  اما   

در عزل بنی صدر،  درخواست احمد برای متوقف 
تنها  ادامه  کردن جنگ و... مطرح می شود و در 
و  شده  اکتفا  شفاهی  تاریخ  همان  یا  گفته ها  به 
هیچ سندی برای اطمینان از صحت اظهارات ارائه 

نمی شود.
 ما دو تاریخ شفاهی داریم، یکی از گفته های 
همان  واقع  در  اسناد  این  است،  اسناد  شفاهی 
گفته هایی است که مکتوب شده و به اسناد تبدیل 
شده اند و در فیلم هم آن ها را می بینیم و دومین 
نوع به این موضوع مربوط می شود که وقتی تاریخ 
دنیا  از  یا  شده اند  پیر  که  افرادی  آن  می گذرد 
رفته اند حرف هایشان می تواند به اندازه یک سند 
ارزشمند باشد مثل آقای دعایی که از دنیا رفته و 
در همین فیلم حضور دارد و حرف هایی زده است 
که به یک سند تبدیل شده است؛ به هر حال این 

صحبت ها هم سند هستند.
من هیچ کاری به پست و مقام افراد نداشتم و 
برایم مهم بود افرادی در این مستند حاضر باشند 
که با احمد دوست بودند؛ در این فیلم من حتی 
از همسر ایشان هم دعوت کردم و به هیچ وجه 
احساساتی عمل نکردم. در واقع احمد لوکوموتیوی 
بود که دوستانش را هم معرفی می کرد و عده ای 
هم بودند که در تحقیقاتمان نامشان مطرح بود 
اما به هر دلیلی حاضر نشدند مقابل دوربین ما 
قرار بگیرند. به نظر من این افراد و حرف هایشان 
آرشیوی زنده از بخشی از تاریخ هستند و من به 
از  و  نبود  و مقامشان مهم  برایم پست  هیچ وجه 
آن ها خواستم که فقط درباره احمد صحبت کنند.

 بنابراین با توجه به اینکه افراد حاضر در این 
مستند اکثراً مربوط به طیفی می شوند که امروز 
می توان  هستند.  معروف  اصلاح طلب  جناح  به 
گفت که احمد به جناح اصلاح طلب نزدیک تر بوده 

است؟
و  اصلاح طلب  از  حرفی  اصلاً  زمان  آن  در   
اصولگرا وجود نداشت، این دو مبحث سال ها بعد 
شکل گرفت و افرادی که در این مستند می بینید 
افرادی هستند که سال ها با احمد دوست بودند 
و از جوانی با او در ارتباط بودند و حتی بسیاری 
قرار  دوربین  مقابل  نشدند  حاضر  او  دوستان  از 

بگیرند.
نکته جالب توجه این است که افراد حاضر در 
این مستند گاهی مواقع احمد را هم نقد می کنند 
شکل  دو  به  می برند.  سوال  زیر  را  او  عملکرد  و 
می توان با فیلم مستند مواجه شد؛ اول اینکه فیلم 
یا  دید  اثر مستند  عنوان یک  به  را می توان فقط 
امروز  سیاست  موضوع  با  را  فیلم  می توان  اینکه 
مملکت مشاهده کرد. ما همیشه آنچه که روایت 
پرسش ها  و  می کنیم  روایت  را  گم شده  یا  نشده 
را مطرح می کنیم. من حتی از خدمتکاران خانه، 
کسانی که احمد را خیلی خوب می شناختند هم 
دعوت کردم تا درباره احمد صحبت کنند و برای 
به چه جناح  ندارد که اشخاص مربوط  من فرقی 
و طیفی هستند؛ من هیچ قصه ای ایجاد نکردم و 

خود شخصیت ها قصه ایجاد کردند و من مثل یک 
کردم؛ همانطور  برخورد  با سوژه ام  باستان شناس 
که یک باستان شناس با این نگرش که شاید در این 
مکان اثری باستانی پیدا شود با قلمو آرام آرام آن 

منطقه را می کاود.
به من  بار  بگویم که چند  به شما  جالب است 
و  باشد  نداشته  کاری  زیرخاکی ها  این  با  گفتند 
من می گفتم که اتفاقاً وظیفه من است که با این 
زیرخاکی مثل یک باستان شناس برخورد کنم و حق 
من است که انتقاد هم داشته باشم و در فیلم هم 
این انتقاد وجود دارد؛ مثلاً در فیلم گفته می شود 
که اگر پدر کمی حالش بد می شد، احمد آقا کل 
مملکت را فراموش می کرد و من همین مسئله را 
هم مطرح کردم. این نوعی شفاف سازی است اما 
شفاف سازی هم هیچ گاه صد در صد نیست. در 
نیست  تاریخ نگاری  پژوهش  که  بگویم  باید  واقع 
بلکه تاریخ نگار است که می آید و آن را به تاریخ 
تبدیل می کند. ما در پژوهش مشغول آذوقه جمع 
ً  فیلم سختی بود  کردن هستیم. فیلم »احمد« واقعا
و پژوهش بسیاری نیاز داشت. در پژوهش شما 
باید فاقد احساس باشید و باید جستجو کنید؛ من 

هیچ خط و رنگی به کسی ندادم.
به  احساس  این  »احمد«  مستند  در  حتی   
وجود می آید که او پس از درگذشت پدرش فردی 

غمگین و شاید افسرده می شود.
 فردی را تصور کنید که در زمان حیات پدرش 
احترام زیادی برای او قائل هستند و او هر جا که 
وقتی  اما  می کنند  برخورد  او  با  احترام  با  می رود 
پدرش از دنیا می رود مشخص می شود که خیلی 
از این احترام ها و رفتارها غیرواقعی بوده و دیگر 
آنقدر به او احترام نمی گذارند و او را در محافل 
آن  همه  که  می رسد  نظر  به  و  نمی کنند  دعوت 

برخوردها به خاطر جایگاه پدر بوده است.
به نظر من یکی از زیبایی های شخصیت احمد 
و  بوده  پدر  کمال  و  تمام  امین  او  که  است  این 
در تحقیقاتم متوجه شدم که هیچوقت او ذره ای 
خواسته ها  کردن  جابجا  برای  خود  جایگاه  از 
خودش  خواسته های  نفع  به  پدر  دستورات  و 
نظرات  افراد  برخی  البته  که  نکرد  سوءاستفاده 
با من مخالف هستند که من به  دیگری دارند و 
نظر آن ها هم احترام می گذارم اما باید بگویم که 

من با تحقیق به این نتیجه رسیدم.
شخصیت های  به  نگاه  در  که  داریم  عادت  ما 
تاریخی مان آن ها را سیاه و سفید ببینیم ولی من 
اصلاً سیاه و سفید نمی بینیم به همین دلیل ۵ یا 
۶ سال برای ساخت فیلمم وقت می گذارم و سعی 
می کنم پژوهشی مفصل درباره سوژه داشته باشم. 
من با پژوهش موضوعی را به نتیجه رسانده ام و 
حتی اگر خانواده احمد خمینی هم درباره این اثر 
رضایت نداشته باشد باید بگویم که هر آنچه مطرح 
از ساخت مستند هم  و پیش  بوده  با سند  شده 
بودم  گفته  و  بودم  کرده  ایشان صحبت  پسر  با 
که من هیچ گاه از هیچ کس قدیس نمی سازم ولی 

سعی می کنم خطاهایم را کم کنم و خوشبختانه 
ایشان هم نظر من را پذیرفتند.

 درباره علت درگذشت احمد خمینی هم نظرات 
مختلفی وجود دارد و حتی صحبت هایی درباره به 
اما  قتل رسیدن این شخصیت مطرح شده است 
در مستند »احمد« شما تنها به یک دلیل و آن هم 
سکته مغزی اشاره می کنید و به روایت های دیگر 
اشاره ای نمی شود. آیا دلیل این اتفاق محدودیت 

یا سانسور بود؟
 در این فیلم هیچ سانسوری صورت نگرفت. 
صحبت هایی وجود دارد که مثلاً دزُ داروی احمد را 
زیاد کرده اند و این اتفاق منجر به درگذشت ایشان 
شده است و این حرف ها در مرحله پژوهش هم 
مطرح شد اما من هر بار که با هر حرفی اینچنین 
باید  و  می گشتم  سند  دنبال  به  می شدم  مواجه 
بگویم هیچ سند و نوشته ای مبنی بر واقعی بودن 

این گفته پیدا نکردم.
تکراری  مسئله ای  ایران  در  شائبه ها  این  وجود 
است و درباره درگذشت آقای هاشمی رفسنجانی 
احمد خمینی  درباره  را می زنند.  این حرف ها  هم 
باید بگویم سندی درباره بیمار بودن ایشان وجود 
دارد. از سال ۱۳۶۶ وقتی امام )ره( دچار کسالت 
می شود، دکتر عارفی نبض احمد را می گیرد و به 
بررسی سلامتی اش  برای  که  پیشنهاد می دهد  او 
آزمایش دهد و پس از اینکه آزمایش می دهد دکتر 
عارفی می گوید که او به شدت بیمار است و حتی 
به  باید  او  از  بیش  که  دارد  تأکید  هم  )ره(  امام 
وضعیت احمد رسیدگی شود اما به نظر می رسد 
احمد این موضوع را جدی نمی گیرد و در حالیکه 
خاصی  اقدام  درمان  برای  داشته  جدی  بیماری 
انجام نمی دهد و پس از رحلت امام )ره( وضعیت 
روحی او هم نامساعد می شود و عزلت نشینی اش 

در کوشک نصرت حال او را بدتر هم می کند.
فوت  یک  احمد  برای  )ره(  امام  رحلت  واقع  در 
معنوی بود ولی او همچنان پایدار بود و به وضعیت 
مملکت توجه داشت اما متأسفانه بی احترامی های 
زیادی را دید و همه این اتفاقات باعث شده بود که 
او به سمت زندگی در سکوت برود. با این حال او 
انسانی بود که در زمان حیات پدر و پس از فوت 
پدر امین و امانتدار او بود. احمد چند روز پس از 
درگذشت پدر امانت هایی که به امام )ره( داده بودند 
را به آقای کفاشیان می سپارد و می گوید که این امانات 
را به جایی ببرید که باید بروند و آقای کفاشیان هم 
آن وسایل را به آیت الله لنکرانی می سپارد. در واقع 
امام خمینی )ره( و دو پسرش هیچ چیزی از این دنیا 

نداشتند و این برای من بسیار زیباست.
همسر  به  من  بگویم  که  می دانم  لازم  آخر  در 
احمد هم گفتم که هر آنچه دل می طلبد بگویید 
چرا که شما شنیده های خودتان را دارید و شاهد 
هم بوده اید و ایشان هم صحبت های خود را مطرح 
کردند و باید بگویم که هیچ دخالتی در هیچ یک از 
کلمات و جمله ها نداشتم و من فقط کمک کردم 

که خودشان باشند.

مصطفی رزاق کریمی مطرح کرد

امام خمینی و دو پسرش هیچ چیز از این دنیا نداشتند
ً  شخصیت های تاریخی و سیاسی را سیاه و سفید می بینند، تأکید کرد: در زمان ساخت  کارگردان مستند سینمایی »احمد« با اشاره به اینکه در ایران غالبا

مستند »احمد« به فرزند احمد خمینی گفتم که در مستندسازی از هیچ کس قدیس نمی سازم.

درباره احمد 
خمینی باید 

بگویم سندی 
درباره بیمار 
بودن ایشان 

وجود دارد. از 
سال 13۶۶ وقتی 

امام)ره( دچار 
کسالت می شود، 

دکتر عارفی 
نبض احمد را 

می گیرد و به او 
پیشنهاد می دهد 

که برای بررسی 
سلامتی اش 

آزمایش دهد

جزییات نخستین جشن شب عکس تئاتر همراه با رونمایی از پوستر این 
برگزار شد.  فعالیت های هنری  به  بی توجهی صداوسیما  از  انتقاد  و  برنامه 
همچنین اعلام شد که در این رویداد هنری نمایشگاهی از عکس های حمید 

جبلی برپا خواهد شد.
در  ماه  دی   ۴ دوشنبه  امروز،  که  خبری  نشستی  ایسنا، طی  گزارش  به 
عمارت خانه تئاتر برگزار شد، پوستر اولین جشن شب عکس تئاتر که توسط 
مهدی دوایی طراحی شده، با حضور بهزاد فراهانی و ابراهیم حسینی رونمایی 

شد.
فراهانی با ابراز خرسندی از برپایی این جشن، از انجام فعالیت های صنفی 

که سبب تقویت جامعه هنری می شود، ابراز خوشنودی کرد.
این هنرمند پیشکسوت در عین حال با انتقاد از بی توجهی صداوسیما به 
فعالیت های هنری به ویژه تئاتر، افزود: خدا کند مسئولان این رسانه سری 

به خانه ما )خانه تئاتر( بزنند تا ببینند ما هم زنده ایم.
فراهانی با تاکید بر جایگاه مهم عکس تئاتر گفت: امیدوارم ما بچه های 

تئاتر روزی درک کنیم که چقدر باید به عکاسان تئاتر احترام بگذاریم.
ابراهیم  فراهانی،  با حضور  تئاتر  عکس  اولین جشن شب  پوستر  سپس 
حسینی، دبیر جشن شب عکس تئاتر و محمد بهرامی، مدیر روابط عمومی 

خانه تئاتر ایران رونمایی شد. 
در ادامه برنامه، رضا قاضیانی، عضو هیات مدیره انجمن صنفی عکاسان 
این  از شکل گیری  تئاتر است، پیشینه ای  تئاتر که برگزارکننده شب عکس 

انجمن صنفی در سال ۹۹ و تشکیل اولین دوره هیات مدیره آن در سال 
۱۴۰۰ ارایه کرد.

او یکی از دغدغه های بزرگ هیات مدیره این انجمن را برگزاری یک جشن 
بزرگ و درخور اعضای خود دانست و افزود: بر همین اساس تصمیم گرفتیم 
یک سال بعد از شروع فعالیت انجمن صنفی، جشنی بزرگ برای اعضای خود 
و یک مسابقه مستقل ویژه همین اعضا برگزار کنیم و دبیری آن را به آقای 

ابراهیم حسینی سپردیم.
با اشاره به برگزاری کارگاه های آموزشی توسط انجمن صنفی  این عکاس 
تاکید  تئاتر  عکس  جنبی شب  برنامه های  از  یکی  عنوان  به  تئاتر  عکاسان 
کرد: جشن ما قطعا هدف مند و ادامه دار خواهد بود و به یک دوره محدود 

نمی شود.
در  صنفی  انجمن های  راه  سر  بر  مشکلاتی  ایجاد  از  سپس  قاضیانی 
دوره جدید و همراهی نکردن وزارت ارشاد و وزارت کار برای ادامه فعالیت 
از هر دو وزارتخانه خواست که مشکلات  و  تاسف کرد  ابراز  انجمن ها  این 
بتوانند  بهتری  در شرایط  اصناف  تا  کنند  را حل  هنری  انجمن های صنفی 
به فعالیت خود ادامه بدهند و زحماتی که برای تشکیل این اصناف کشیده 

شده، هدر نرود.
قاضیانی با اشاره به حضور اعضای جوان در انجمن صنفی عکاسان تئاتر افزود: 
حضور صنف، برای اعضای جوان بسیار مهم است چون آنان با کمترین دستمزد 

مشغول به کار هستند و انجمن صنفی می تواند حمایتگر آنان باشد.

سپس ابراهیم حسینی، دبیر جشن شب عکس تئاتر با قدردانی از اصحاب 
بر  تاکید  با  و  کرد  ارایه  این جشن  برگزاری  ایده  درباره  توضیحاتی  رسانه، 
نیازهای  از مهم ترین  یکی  را  آن  تئاتر،  آموزشی عکاسی  کارگاه های  اهمیت 

جامعه عکاسی تئاتر برشمرد.
و در پاسخ به پرسشی درباره رقم بودجه این جشن گفت: رقم تصویب 
که  تامین شده  اعضا  از طریق  ما  بودجه  نداریم. کل  بودجه  برای  شده ای 
رقمی است بسیار ناچیز ولی ۵۰ میلیون تومان به عنوان بودجه پایه در نظر 

داشته ایم و به دلیل محدودیت، دنبال اسپانسر هستیم.
حسینی از خانه تئاتر  و خانه هنرمندان به دلیل همراهی شان با این جشن 

قدردانی ویژه ای کرد.
شده  سعی  داد:  توضیح  جبلی  حمید  عکس های  نمایشگاه  درباره  او 
عکس هایی از دوره های گوناگون فعالیت ایشان انتخاب شود. احتمالا بخش 
زیادی از عکس های او به گروه تئاتر »بازی« که آقای جبلی سال ها عکاس آن 
بوده، اختصاص دارد. همه عکس های آقای جبلی همه عنوان دارد و تلاش 

شده اطلاعات کاملی به مخاطبان ارایه  شود.
صنفی  انجمن  کوشش  به  تئاتر  عکس  شب  جشن  اولین  است  گفتنی 
این  نمایشگاه عکس  برگزار می شود.  تئاتر  با مشارکت خانه  تئاتر  عکاسان 
رویداد ساعت ۱۷ روز جمعه ۸ دی ماه در خانه هنرمندان ایران آغاز به کار 
می کند و آیین پایانی آن روز ۱۴ دی ماه در سالن شهناز خانه هنرمندان ایران 

برپا خواهد شد.

نمایشگاه عکس حمید جبلی در شب عکس تئاتر
انتقاد از بی توجهی صداوسیما به تئاتر


